

Protection Strategy in Mongolia Umweltschutzstrategie in der Mongolei

Myagmarsuren Dechinkhundev, Mongolia/Mongolei
(abstract)

Das Leben der nomadischen Hirten, die einst die zentralasiatischen Ebenen bewohnten, war immer eng mit der Natur verbunden. Deshalb haben diese Menschen ein Feingefühl für die Bewahrung der Mutter Natur entwickelt, das auf eine lange Tradition zurückgeht. Diese Tradition wurde durch neue Annäherungen und Herausforderungen bereichert. Ebenfalls spielte die Religion eine wichtige Rolle für das Umwelt- und Naturschutzverständnis der Mongolen. Historische Dokumente bezeugen seit dem 12. Jahrhundert den sensiblen Umgang der Hirten mit Mutter Natur. Bogd Khan, der erste Nationalpark der Mongolei, wurde 1778 gegründet – lange vor dem Yellow Stone Nationalpark in den Vereinigten Staaten.



As nomadic herdsman Mongolians had to live with nature since ancient times. — Als nomadische Hirten waren die Mongolen von Alters her auf ein Leben mit der Natur angewiesen.¹

Im 20. Jahrhundert, mit der Zurückgewinnung der Unabhängigkeit von der Manchurais, das eine Stärkung der nationalen Gefühle bewirkt hat, beschritt der Umwelt- und Naturschutz eine neue Ära. So wurde u.a. ein Jagdgesetz zur Regulierung der Jagdzeiten für bestimmte Tierarten erlassen. Im Jahre 1950 wurde durch die Schaffung neuer Schutzzonen in verschiedenen Teilen des Landes ein weiterer Schritt für den Schutz der Natur gesetzt. Gleichzeitig wurden Regulative für das Management von Schutzzonen, für den Schutz bedrohter Tierarten u.a. vom Parlament erlassen.

¹ Ger in Altai, Mongolia, - Jurte im Altaigebirge, Mongolei; Photos diese und nächste Seite: Dirk Pfuhl, <<http://www.mongolia.dirkpfuhl.de>>

Der Anfang der 90er Jahre brachte mit den wirtschaftlichen und politischen Veränderungen neue Herausforderungen für den Natur- und Umweltschutz. Ebenso lösten neue Trends und Konzepte der Biologie im Zusammenhang mit nachhaltiger Entwicklung eine ganze Reihe von Umdenkungsprozessen aus. Somit konnte ein eigenes Schutz-zonen-Netzwerk, das sich über das ganze Land erstreckt, eingerichtet werden, das ca. 13 % der Gesamtfläche umfasst. Dutzende von Gesetzen und Regulationen wurden vom Parlament erlassen und hunderte Resolutionen von der Regierung angenommen. Davon sind die wichtigsten: das Umweltschutzgesetz, das Gesetz der Schutz-zonen, das Forstwirtschaftsgesetz, das Gesetz der Fauna, das Gesetz der Schutzpflanzen u.v.m. In diesem Vortrag werden die heutigen Schutzstrukturen und Umsetzungsmechanismen in der Mongolei vorgestellt.



The lifestyle of the nomadic herders who once inhabited Central Asian plains was always closely associated with nature. Therefore, the sense of conserving Mother Nature has been a long tradition for these people. This tradition has been enriched by new approaches and challenges. Religion also played a very important role for the Mongolians' sense of nature conservation. Historical documents bare witness to the herders' sense of care for Mother Nature since at least the 12th century. Mongolia's first national park, Bogd Khan, was established in 1778, long before the Yellow Stone National Park in the USA.



In the 20th century, with gaining back independence from Manchuria and due to raise of patriotic feelings, the issue of nature conservation has stepped on to new stage. Thus, a hunting law, which regulates the hunting periods for certain animals, has been passed. The 1950s saw another step forward for nature conservation by establishing new protected areas in various parts of the country. At the same time, regulative acts for protected areas management, conservation of rare species, etc., were passed by the Parliament.

The beginning of 1990s brought new challenges for conservation and protection with economic and political transitional approaches. Also new trends and concepts of conservation in terms of biology and sustainable development brought a whole new re-thinking of existing approaches. Thus, a special protected area network has been established throughout the country, taking in about 13 percent of its territory. Dozens of laws and regulations have been passed by the Parliament and hundreds of resolutions have been approved by the Government. The core of these laws include: Law on Environmental Protection, Law on Protected Areas, Law on Forest Resources, Law on Fauna, Law on Plants, and many others. The paper will inform about the conservation structure and implementation mechanisms now operating in Mongolia.



*Grassland and horses in a country with 13 % special protected aereas in its territory.
— Grasland und Pferde in einem Lande mit 13 % geschützten Gebieten.²*

² Photo: Ole Bosholm

Myagmarsuren DechinlkhundeV
Secretariat, State Palace 335
Ulaanbaatar-12
Parliament of Mongolia



MYAGMARSUREN DECHINLKHUNDEV

1975 - 1979: Diploma, Engineer-Land Management, Belorussian Agricultural Academy, USSR

1987: Professional training in the land management and land use monitoring, Institute of Land Management, Moscow, Russia

1997: Postgraduate certificate course in Global Biodiversity/Monitoring and Conservation, University of Hull, UK

1979 - 1994: Deputy Director, National Institute of Land Policy, Mongolia

1994 - 1996: Director, National Service, Special Protected Area and Ecotourism, Ministry of Nature and Environment, Mongolia

1996 - November 2000: Director, Special Protected Areas Bureau, EPA, MNE, Mongolia

November 2000 - Present: Full Time consultant to the Standing Committee on Environment and Rural Development, State Great Khural/Parliament of Mongolia

Present Position: Present Position: Full time consultant to the Standing Committee of Environment and Rural development, Parliament of Mongolia

ZOBODAT - www.zobodat.at

Zoologisch-Botanische Datenbank/Zoological-Botanical Database

Digitale Literatur/Digital Literature

Zeitschrift/Journal: [Monografien Natur und Geisteswissenschaften](#)

Jahr/Year: 2004

Band/Volume: [MNG2](#)

Autor(en)/Author(s): Dechinlkhundev Myagmarsuren

Artikel/Article: [Protection Strategy in Mongolia. Umweltschutzstrategie in der Mongolei. 243-246](#)